
Número 37  ¦  23-07-2020 Pàg. 1838

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Continue, senyoria.

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Jo en cap moment insinuaré en estes Corts que vosté està 
utilitzant la seua acta de diputat per a mirar pels interessos 
professionals particulars. (Veus) Simplement, el que diré serà...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

...que la Generalitat Valenciana està al costat de les 
professionals i els professionals .

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la sessió de control.

Pregunta número 409, formulada pel diputat Toni 
Woodward, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al conseller 
d’Hisenda i Model Econòmic sobre l’adequació dels 
pressupostos a la crisi actual .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Woodward Poch:

Muy buenas tardes .

Muchas gracias.

Señor conseller, aunque parezca mentira, y espero que 
lo reconozca también, solamente se han tardado cuatro 
días intensos en conseguir un gran acuerdo en Europa, un 
acuerdo de financiación que todos aplaudimos.

En España, tanto el Partido Popular como el PSOE llevan ya 
siete años sin solucionar el injusto sistema de financiación 
autonómico ideado por estos dos partidos.

Merkel afirmaba que el acuerdo no fue fácil, pero, al 
final, nos encontramos. Y también decía que Europa 
ha demostrado que es capaz de abrirse camino en una 
situación tan especial .

El presidente del gobierno, Pedro Sánchez, ha calificado el 
paquete como un auténtico plan Marshall. Y le tengo que 
decir que, efectivamente, viendo el recibimiento televisado 
del presidente en la Moncloa, nos ha hecho retroceder, 
tristemente, al año 1953 y recordar al gran Berlanga y a 
Pepe Isbert, con Bienvenido, Míster Marshall . (Remors)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor Woodward Poch:

Mire, mi pregunta, señor conseller, es muy sencilla: ¿cómo 
tiene previsto el Consell diseñar los presupuestos para 
el año 2021 para adecuarlos al nuevo contexto de crisis? 
¿Cómo se van a incorporar las conclusiones adoptadas por 
la comisión de reconstrucción, como ha dicho o ha pedido 
mi síndico esta mañana? A nadie se le ocurre pensar que 
todo va a ser igual y que sigamos con el copia y pega de los 
presupuestos de años anteriores .

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable conseller d’hisenda per a donar 
resposta a la pregunta formulada .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, senyora presidenta.

No puc estar més d’acord amb vosté, li ho dic sincerament. 
Jo crec que, efectivament, les coses han canviat de 
tal manera que és molt difícil pensar en pressupostos 
continuistes respecte dels de l’any 2019. Ha canviat el 
món, hem canviat nosaltres, no? I ja enguany ja estem fent 
modificacions pressupostàries d’una dimensió mai coneguda 
en la història, almenys d’este govern, del govern del Botànic. 
Per tant, és molt important que això ho tingam en compte.

Ara bé, ara bé, esta és una administració subestatal . Vol 
dir que el pressupost d’ingressos només depén una part 
xicoteta dels nostres propis ingressos i del impostos 
(inintel·ligible) ... ; la resta depén d’altres decisions. Aleshores, 
jo li dic: hem avançat un poc, hem avançat un poc, per 
exemple, el dia 15 de juliol la ministra d’hisenda va firmar 
l’ordre d’elaboració dels pressupostos generals de l’estat. 
Jo estic convençut que la setmana que ve jo podré firmar 
l’ordre d’elaboració dels pressupostos de la Generalitat per a 
l’any 2021.

Però, què quedarà pendent? El més important, el més 
important i és saber quins són els ingressos que tindrem 
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l’any que ve. I eixos ingressos no els podem tindre –i ara, 
si de cas, en la segona part, li ho explicaré millor– perquè 
no hi ha hagut una reunió del Consejo de Política Fiscal y 
Financiera per a fer les coses que se solen fer en el mes 
de juliol, és a dir, fixar les bestretes a compte, fixar les 
dedicacions en el menys dos i fixar tant la regla de gasto 
com el sostre de dèficit. Tot això està per fer i, per tant, 
se li fa molt difícil a este conseller poder avançar-li alguna 
cosa més .

Moltes gràcies, senyor Woodward. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula l’il·lustre diputat, el senyor Woodward.

El senyor Woodward Poch:

Sí, veo que sí, que le preocupan los presupuestos y, 
efectivamente, uno de los problemas es saber de qué dinero 
vamos a disponer. Y se lo he recordado al principio de mi 
pregunta, llevamos siete años esperando esa modificación 
del sistema de financiación autonómico y ustedes están 
ahora mismo gobernando en Madrid.

Mire, desde el comienzo de la crisis, nosotros, ya el 15 de 
marzo, le brindamos nuestro apoyo y le tendimos la mano 
para trabajar juntos en la elaboración de un presupuesto 
para el año 2021 que estuviera alejado, por la situación, 
de la ideología, pero, sobre todo, centrado en ordenar las 
prioridades y dar las respuestas eficaces y efectivas que 
necesita la sociedad valenciana en estos momentos . Un 
presupuesto, como bien sabe usted, base cero, realista, sin 
gastos superfluos y prescindibles.

En abril mismo hemos registrado una proposición no de ley 
para que se diseñaran esos presupuestos del año 2021 con 
la técnica de base cero .

Necesitamos una técnica útil para una elaboración 
justificada del gasto público que debamos llevar a cabo 
y para saber dónde destinamos el dinero de todos, ya no 
solamente de los valencianos, hasta ahora, sino también 
de los españoles y de los europeos, ya que nos van a 
prestar y nos van a dar un dinero a fondo perdido que parte 
deberemos devolver .

Ahora, más que nunca, necesitamos unos presupuestos con 
la participación de todos, que sean realistas, que puedan 
identificar, que puedan evaluar, pero, sobre todo, que 
puedan justificar cada partida que lo componga y, sobre 
todo, su resultado .

Si quiere la mano tendida de Ciudadanos, la tendrá, 
pero sabe que debe eliminar aquellas partidas que son 
prescindibles, aquellas partidas que han quedado obsoletas, 
que son improductivas, muchas de ellas superfluas y que 
están duplicadas o que sirven también, como también se ha 

dicho esta mañana, para pagar favores a unos afortunados, 
también aquellas que son ficticias, irreales o que se saca 
usted de la chistera todos los años y, luego, todos sufrimos, 
sabiendo que es un dinero que nunca va a llegar. Llevamos 
más de siete mil millones de euros en ingresos ficticios que 
se han traducido en más deuda y más pobreza para todos los 
valencianos .

Fuimos los primeros en pedir unos presupuestos base cero 
para el año 2021 y ya le digo que no vamos a ser los únicos 
ni los últimos, el propio presidente de la CEV ya lo expuso 
en la comisión de reconstrucción. Yo creo que es ahora su 
turno para hacer creíble el presupuesto Botánico, con un 
presupuesto base cero .

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable conseller d’hisenda.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bé, senyor Woodward, tots els anys diguem el mateix . 
És a dir, vosté ha de decidir. Li llevem 1.325 milions als 
pressupostos de la Generalitat? Quines escoles anem a 
tancar? Quins hospitals? De què estem parlant?

Escolte vosté, totes les comunitats autònomes tenen 
les mateixes obligacions, les mateixes, però no totes les 
comunitats autònomes tenen els mateixos ingressos . Per 
tant, l’única manera de no castigar els valencians i les 
valencianes és aspirar a convergir en la mitjana de despesa 
per capita. És un desig que hem fet durant quatre anys del 
Botànic 1, que ara en el Botànic 2 volem continuar fent.

Encara no estem gastant com la mitjana, senyoria, que ho 
sàpiga tot el parlament valencià. Encara no estem gastant 
com la mitjana per capita, encara estem per baix . I, així i tot, 
hem de ficar 1.325 milions i més per a poder acostar-nos 
perquè, si no, encara estaríem a cinc punts, com vam estar 
al principi de la primera legislatura . I això, senyories, este 
parlament, que ha de defensar els interessos dels valencians, 
ha d’estar radicalment en contra de poder retallar els 
interessos i els drets dels valencians, ha d’estar radicalment 
en contra. I vosté, cada vegada que insinue, com la resta de 
l’oposició, que per a què estan els 1.325 milions, és que ens 
estan diguent: lleven 1.325 milions dels pressuposts, estan 
diguent això .

Mire, sap què passa? Que, efectivament, ara, cada any, 
el dèficit estructural és d’1.325.000, depén de l’any, 
1.400.000, efectivament. I això acumula un deute, un deute 
que té a vore amb la defensa dels interessos dels valencians. 
Ja no és un deute que té a vore amb la corrupció, amb la 
mala gestió, amb els grans esdeveniments, no, no, no, no, 
això s’ha acabat. És..., exactament, l’acumulació del deute 
és per l’infrafinançament, només per això. Perquè, torne a 
repetir, ací hi ha 1.500 milions que heretàrem de despesa 
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sanitària, fora del pressupost en l’any 2015, (veus) fora del 
pressupost. Ara l’hem reduït, l’hem reduït. Encara no hem 
aconseguit assimilar-lo tot perquè, evidentment, s’han de fer 
altres coses .

Però, en estes condicions, demanar i focalitzar l’interés 
polític en els 1.325 milions, crec, senyoria, de veritat, que és 
anar pel camí equivocat. (Veus)

Cal defensar els interessos dels valencians fent pinya per a 
aconseguir millor finançament, per a aconseguir, del tipus 
que siga, un dèficit estructural que es mantinga dins d’una 
lògica, perquè jo, professionalment, entenc que el tema de 
l’estabilitat pressupostària és important, però això s’ha de 
compatibilitzar amb la idea de defensar i no maltractar als 
valencians i les valencianes .

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria. (Veus)

Continuem amb la pregunta 404, formulada per la diputada 
Belén Bachero Traver del Grup Parlamentari Compromís al 
conseller d’Educació, Cultura i Esport sobre l’escola institut 
d’Atzeneta del Maestrat.

Quan vullga, senyoria .

La senyora Bachero Traver:

Gràcies, presidenta.

Bon dia, conseller .

En la darrera dècada s’ha debatut molt sobre el 
despoblament de determinades zones del País Valencià i les 
raons que ens han portat a aquesta situació. El debat afronta 
circumstàncies que ja es venien denunciant des d’alguns 
àmbits acadèmics i socials, però ha sigut en esta dècada 
quan s’han arribat al que podem anomenar conclusions 
amplament acceptades .

Una d’elles denuncia el fet que la despoblació no és un 
fenomen natural sinó que ha estat generada i, fins i tot, 
fomentada per un seguit de decisions polítiques al llarg de 
molts anys –des dels anys 60 i inclús abans– que ha posat 
de manifest, actualment, el Fòrum de la Nova Ruralitat.

Decisions com, per exemple, on situar les infraestructures 
públiques, la xarxa viària que vertebra el nostre territori o 
les polítiques socials, educatives i sanitàries; totes eixes 
infraestructures públiques que no han tingut en compte la 
realitat del territori. O, fins i tot en l’àmbit privat, la política 
industrial, on s’han situat tota la xarxa industrial, ha fet que 
la concentració de la població estiga en tota la façana litoral.

Com a conseqüència, la població d’eixes zones ha vist com 
els seus drets bàsics de ciutadania no eren atesos per les 
administracions públiques. És molt important aquesta 

reflexió. Estem parlant de que les administracions no 
garantien els drets bàsics de la ciutadania.

Per viure en aquestes zones no es tenia el mateix dret a 
l’educació bàsica, als serveis socials o a la sanitat que a altres 
zones del país, al transport públic, per exemple. O per no 
parlar de la bretxa digital que al món rural portem patint des 
de fa dècades .

Ara, en aquests moments, on el contacte social s’ha d’evitar 
i on hem pogut comprovar que molts treballs es podien 
atendre des del teletreball és quan ha agafat molt de pes 
aquest dret. Dret que s’ha de garantir a la ciutadania i que 
com ja diu l’ONU des de l’any 2011: l’accés a internet és un 
dret humà. Per tant, caldrà que tots els estats membres el 
blinden –aquest dret- en les nostres constitucions perquè 
no es quede en paper mullat.

Vosté, en aquest aspecte, també s’ha deixat la pell garantint 
a tot l’alumnat l’accés a internet amb la iniciativa ficada en 
marxa per la seua conselleria del repartiment de tabletes 
i targetes SIM per tal de no deixar a ningú enrere. O el fet 
de no tancar cap escola rural mentre vosté ha exercit de 
conseller, més bé tot el contrari, se n’han obert de noves i 
s’inicien projectes innovadors com aquest primer institut 
escola Atzeneta del Maestrat.

Queda molt per fer, conseller, i sabem que n’és vosté 
conscient, també ho són la resta de consellers i gran part 
d’este hemicicle. Però també sap vosté que no solucionarem 
estos problemes fins que no s’asseguren els mateixos serveis 
bàsics a tota la ciutadania.

Per estos motius, li pregunte, com serà el primer institut 
escola que s’implantarà en el sistema educatiu valencià 
a Atzeneta del Maestrat? I quins són els seus avantatges 
d’aquest model innovador per a la xarxa educativa i a les 
comarques de l’interior del nostre territori?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

 

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació.

 

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies.

 

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria .


